
PÅ˜Ã•BÄšH MILOSTNÃ‰ LÃ•SKY K CUKRU
PondÄ›lÃ­, 29 Ãºnor 2016

PÅ™ed  deseti tisíci léty, na Nové Guinei, zaÄ•ala láska Ä•lovÄ›ka k cukru. Lidé  zprvu jedli cukrovou tÅ™tinu nezpracovanou,
kousali stonky tak dlouho, aÅ¾  se objevila sladká &scaron;Å¥áva. Kouzelný elixír figuroval v náboÅ¾enských  obÅ™adech i
starých mýtech. TÅ™tina se stávala postupnÄ› známou na v&scaron;ech  ostrovech kolem, aÅ¾ se v roce 1000 pÅ™. n. l. se
dostala i do Asie. 
         Kolem pátého století se uÅ¾ v Indii vyrábÄ›l prá&scaron;ek, pouÅ¾ívaný jako lék na bolesti hlavy, Å¾aludku a impotence.  Po
dal&scaron;ích sto létech se cukr dostává do Persie, kde po dobití zemÄ› Araby je &scaron;íÅ™en dál a dál.
Muslim&scaron;tí kalifové milovali marcipán, byl to dÅ¯kaz síly a moci. Arabi vzápÄ›tí vyvinuli lep&scaron;í výrobu cukru, ale
proces byl zatím neuvÄ›Å™itelnÄ› obtíÅ¾ný. Jen ti nejnuznÄ›j&scaron;í sná&scaron;eli práci v horku na polích, kouÅ™ a zápach pÅ™i
vaÅ™ení a nebezpeÄ•í pÅ™i mletí&hellip;  Kolem roku 1500 byli na tuto práci posíláni hlavnÄ› vÄ›zÅˆové, zajmutí kÅ™esÅ¥ané z
muslimsko-kÅ™esÅ¥anských válek.     

    PrávÄ› pÅ™i dobývání Svaté zemÄ› se AngliÄ•ani a francouzi poprvé setkali s cukrovou tÅ™tinou. &Scaron;íÅ™ily se neuvÄ›Å™itelnÄ›
historky ohlednÄ› tohoto sladkého zázraku. Ale protoÅ¾e tÅ™tina potÅ™ebuje k rÅ¯stu tropické podmínky, nemohla se pÄ›stovat v
EvropÄ›. A tak zaÄ•al bujet muslimský obchod s cukrem. Ten byl neuvÄ›Å™itelnÄ› vzácný a drahý, pouze &scaron;lechta si ho
mohla dovolit. Cukr byl tehdy na stejnÄ› úrovni jako dováÅ¾ené koÅ™ení.    Problém ov&scaron;em zaÄ•al uÅ¾ ve 14. století, kdy
se k moci dostalo Otomanské impérium. Jakýkoli obchod zaÄ•al být velice obtíÅ¾ný. TakÅ¾e nabuzení Evropané mÄ›li jen tÅ™i
moÅ¾nosti: a) zvyknout si na malé mnoÅ¾ství cukru, porazit Turky, nebo objevit nÄ›jaký jiný zdroj.          ZaÄ•ala cukrová
expanze&hellip; V roce 1425 zaÄ•ali Portugalci pÄ›stovat cukrovou tÅ™tinu na MadeiÅ™e. A pak uÅ¾ se tÅ™tina roz&scaron;iÅ™uje na
Capeverdské a Kanárské ostrovy. Christopher Columbus pÅ™ivezl tÅ™tinu do Nového svÄ›ta. První plantáÅ¾ vznikla na
Hispaniole, bÄ›hem deseti let se plantáÅ¾e roz&scaron;íÅ™ily na Jamajku a Kubu.    

    Portugalci byli velmi úspÄ›&scaron;ní v Brazílii, kde více neÅ¾ 100 tisíc otrokÅ¯ pracovalo na velkovýrobÄ› cukru. A také zaÄ•al
prosperovat Karibik, tamÄ›j&scaron;í plantáÅ¾e s otroky, cukrové rafinérie&hellip;. A uÅ¾ to jelo - masová výroba, tlusté dÄ›ti,
tlusté národy, cukrovka, vysoký tlak&hellip;   ÄŒím více cukru, tím niÅ¾&scaron;í cena. ÄŒím niÅ¾&scaron;í cena, tím
vy&scaron;&scaron;í poptávka. A více cukru pro &scaron;ir&scaron;í masy. V 17. století se cukr stává dostupný nejen pro
stÅ™ední vrstvu, ale i pro tu nejniÅ¾&scaron;í.    V 18. století se tÅ™tina sváÅ¾ela z plantáÅ¾í do Londýna, Amsterodamu, PaÅ™íÅ¾e, kde
byla vymÄ›nÄ›na za jiné výrobky a hlavnÄ› za prostÅ™edky k obstarání více a více otrokÅ¯, pracujících na dal&scaron;ích a
vÄ›t&scaron;ích cukrových plantáÅ¾ích. KdyÅ¾ pÅ¯vodní obyvatelé vymÅ™eli, dovezli se otroci z Afriky. PÅ™í&scaron;erné Å¾ivotní
podmínky a hrÅ¯zná práce na plantáÅ¾ích likvidovaly milióny tÄ›chto ne&scaron;Å¥astníkÅ¯. Obchod s otroky byl postupnÄ›
zakázán v Británii - v roce 1807, ale poptávka po cukru stále stoupala.     

 

 

 

 

 

   ÄŒím víc se cukr konzumoval, tím byla pochopitelnÄ› poptávka po nÄ›m vy&scaron;&scaron;í. KdyÅ¾ v r. 1700 prÅ¯mÄ›rný AngliÄ•an
spotÅ™eboval 2 kg cukru na rok, v roce 1800 uÅ¾ to bylo 9 kg. Roku 1870 uÅ¾ 27 kg. V roce1900 se váha dostala na 60 kilo
roÄ•nÄ› na jednoho Ä•lovÄ›ka. Za pouhých 30 let se výroba cukru vy&scaron;plhala z 2,8 miliónÅ¯ tun na 13 a více.   V
dne&scaron;ní dobÄ› jsme se ustálili na prÅ¯mÄ›rných 35-40 kilogramÅ¯ cukru roÄ•nÄ› &ndash; spotÅ™ebovaných jedním Ä•lovÄ›kem.
A nic proti tomu nezmÅ¯Å¾e fakt, Å¾e podle lékaÅ™e Richarda Johnsona, nefrologa z University v Denveru, Colorado, je cukr
pro na&scaron;e tÄ›lo Ä•istý jed.       

    Dnes uÅ¾ jedna tÅ™etina dospÄ›lých na celém svÄ›tÄ› trpí vysokým krevním tlakem. V roce 1900 to bylo jen 5%. V roce 1980 trpÄ›lo
cukrovkou 153 miliónÅ¯ lidí, dnes uÅ¾ je to 347 miliónÅ¯. ÄŒím pokrokovÄ›j&scaron;í spoleÄ•nost, tím obéznÄ›j&scaron;í se stává.     
Je na vinÄ› jen cukr?  A kdyÅ¾ je cukr tak &scaron;patný, proÄ• je ná&scaron; mozek uzpÅ¯soben tak, Å¾e po nÄ›m stále touÅ¾íme
víc a víc?      Doktor Johnson má svoji teorii:    PÅ™ed 22 milióny lety, v africkém de&scaron;tním pralese, se strava primátÅ¯
skládala z rÅ¯zných druhÅ¯ ovoce, ovoce s pÅ™irozeným cukrem. CeloroÄ•ní strava, v celoroÄ•ním létÄ›. Jednoho dne, asi tak o 5
miliónÅ¯ let pozdÄ›ji, ale zaÄ•al foukat studený vítr. KvÅ¯li stále vÄ›t&scaron;í zimÄ›, se pár dobrodruÅ¾ných opic vydalo na cestu do
Euroasie. Ale vÄ›t&scaron;í a vÄ›t&scaron;í zima dosáhla brzy i tam. Stromy se sladkým ovocem hynuly, nastal Ä•as hladu.
Primáti hladovÄ›li.    A v této chvíli musela nastat nÄ›jaká genová mutace. Mutace ve zpracování fruktózy. I malé mnoÅ¾ství
cukru se zaÄ•alo v jejich tÄ›le pÅ™emÄ›Åˆovat na tuk. Tuk, díky kterému bylo moÅ¾né pÅ™eÅ¾ít i dlouhou zimu. Tato mutace se stala
tak silným a nutným faktorem pro pÅ™eÅ¾ití, Å¾e pÅ™eÅ¾ili jen ti, u kterých opravdu nastala. A tak dnes mají v&scaron;ichni primáti, i
ti, z kterých se vyvinuli lidé, stejný zmutovaný gen.    Gen, díky kterému na&scaron;i pÅ™edci mohli pÅ™eÅ¾ít Ä•asy hladu a zimy.
KdyÅ¾ ale cukrová vlna pÅ™emohla svÄ›t, vznikl pro na&scaron;i populaci velký problém. Cukru je dostatek, ale tÄ›lo je
schopné zpracovávat jen velmi malé mnoÅ¾ství.    To, co nás dÅ™íve zachránilo pÅ™ed vyhynutím, nás v budoucnosti
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zabije.                       A nádavkem pár zajímavostí, které moÅ¾ná nevíte:    Pojmenování pro cukr je v evropských jazycích
odvozeno z arabského sukkar a to ze sanskrtského Å›arkarÄ• (= sladký).    VaÅ™ená a zahu&scaron;tÄ›ná &scaron;Å¥áva se
nalévala do kuÅ¾elovitých dÅ™evÄ›ných nebo hlinÄ›ných nádob, kde krystalizovala; tak vznikly homole cukru.   Roku 1590
vyluhoval francouzský botanik Olivier de Serres cukr z cukrové Å™epy a roku 1747 vynalezl lep&scaron;í postup berlínský
chemik A. S. Marggraf. PÄ›stování cukrové Å™epy se v EvropÄ› roz&scaron;íÅ™ilo aÅ¾ za napoleonských válek, kdy Británie
blokovala kontinentální pÅ™ístavy a dovoz tÅ™tinového cukru. Výrobu Å™epného cukru zavedl roku 1802 F. C. Achard v obci
Cunern v Pruském Dolním Slezsku (dnes Kunary, obec WiÅ„sk), kde vznikl první cukrovar na svÄ›tÄ›.   První výrobu cukru v
ÄŒeských zemích zahájil po roce 1787 BelgiÄ•an Sauvagne v bývalém konventu klá&scaron;tera na Zbraslavi, kde cukrovar
po roce 1825 obnovil Antonín Richter, a v roce 1800 vznikl cukrovar v HoÅ™ovicích. První cukrovary na cukrovou Å™epu Ä•i
bramborový &scaron;krob vznikaly od roku 1810 (Å½aky u ÄŒáslavi, LibÄ›chov, Semily). Po NapoleonovÄ› pádu
vÄ›t&scaron;inou zase zanikly, roku 1829 vznikl cukrovar v Kostelním VydÅ™í (1831 pÅ™enesen do DaÄ•ic), 1830 v Dobrovici,
dále napÅ™íklad v Sadské a roku 1846 v PeÄ•kách. NárÅ¯st byl ovlivnÄ›n státní podporou: roku 1830 Rakousko osvobodilo
domácí výrobu Å™epného cukru od daní a zaÄ•aly hojnÄ› vznikat panské cukrovary.   Cukr se aÅ¾ do konce 19. století dodával
nejÄ•astÄ›ji v odlévaných homolích, které se v domácnosti sekaly na drobnÄ›j&scaron;í kousky. Roku 1841 vyrobil cukrovarník
Jakub Kry&scaron;tof Rad v DaÄ•icích první kostkový cukr, který homole postupnÄ› nahradil.     Mlsná ELLA,  Co se rozhodla
bojovat proti cukru      
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